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PS

33 Bartumeu, al costat de José Montilla i altres socialistes, ahir.

Bartumeu comparteix la 
necessitat «d’adaptar la política 
socialdemòcrata»

El president del grup parlamentari 
sociadelmòcrata, Jaume Bartumeu, 
va assistir ahir a les Trobades de Vi-
lopriu (Baix Emprodà), que organit-
za la plataforma socialista catalana 
Nou Cicle, liderada per l’eurodipu-
tat Raimon Obiols.En aquesta oca-
sió, el debat –que estrenava un nou 
format amb dos seminaris– es va 
centrar en els Partits i moviments del 
Segle XXI i Comunicació política i delibe-
ració democràtica en l’era digital. 

Bartumeu va destacar la reflexió 
sobre la «necessitat d’adaptar l’acció 
política socialdemòcrata a la nova si-
tuació econòmica», que deriva de la 

crisi. La conclusió subratllada pel lí-
der socialdemòcrata és que cal «una 
autoritat política per sobre dels mer-
cats financers». En relació a aquest 
debat, l’andorrà es va mostrar, a 
través del seu twitter, molt d’acord 
amb l’alcalde de Lleida, Àngel Ros, 
quan va manifestar que calia una 
«política reguladora» d’aquests, o 
quan l’exconsellera de Salut de la 
Generalitat de Catalunya, Marina 
Geli, quan afirmava que «els mer-
cats financers manen al món sense 
un govern». En aquest punt, Bartu-
meu també va destacar les paraules 
de David McKay, quan parlant de de-
mocràcia representativa, va mani-
festar que calia controlar «el casino 
de les finances». 

D’altra banda, en un comunicat 
va resumir les reflexions generades 
entorn les converses de Vilopriu en 
una proposta de la portaveu socia-

Vilopriu arriba a la conclusió 
que cal un govern per sobre 
dels mercats financers
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El PS rebutja ampliar el copagament 
per reduir el dèficit de la CASS

POLÍTICA SOCIALDEMÒCRATA

L
a direcció del Partit Social-
demòcrata (PS) es va mos-
trar ahir del tot contrària a 
una possible ampliació del 

copagament sanitari com a solució 
al dèficit de la Caixa Andorrana de 
Seguretat Social (CASS). Tant el pre-
sident, Víctor Naudi, com la primera 
secretària, Judith Salazar, van apos-
tar clarament per d’altres mesures 
abans que fer augmentar el cost a 
l’usuari, com la instauració del met-
ge de referència i l’historial clínic 
compartit. Que «en cap cas el cost 
l’hagi de suportar en primera ins-
tància l’usuari», va manifestar Sala-
zar. Naudi va ser més contundent. El 
sistema de copagament actual «com 
a mínim s’hauria de mantenir», va 
declarar, deixant entreveure que el 
desig socialdemòcrata és d’avançar 
cap al servei universal.

Aquesta és la resposta socialde-
mòcrata a les declaracions del nou 
president del consell d’administra-
ció de la CASS, Josep Delgado, en què 
considerava l’augment del percen-
tatge de copagament com una ei-
na «amb un efecte positiu» de raci-
onalització de la despesa i «a tenir 
en compte». En termes generals, pel 
president del PS, aquesta «no és una 
bona mesura». Per Naudi, el dèficit 
de la CASS és una «qüestió a analit-
zar amb més profunditat», on la so-
lució no passa per un «tema de ges-
tió i prou».

El president dels socialdemòcra-
tes va assegurar que el «sistema està 
garantit durant uns anys» –afegint 
la consideració que entorn la qües-
tió del copagament s’està creant «un 
cert alarmisme»–, i va instar a actu-
ar «de manera assenyada». És a dir, 
cal establir objectius i veure com re-

33 Víctor Naudi i Judith Salazar conversen abans de donar inici a la roda de premsa, ahir.
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pla polític, va reiterar la necessitat 
d’un pacte d’estat per tirar endavant 
una nova reforma de la CASS. Aquí, 
va afegir que «entenem que caldrà 
plantejar-se el model del Servei An-
dorrà d’Atenció Sanitària (SAAS)». 
En aquest sentit, Salazar va recor-
dar que la formació que dirigeixen 
aposta per instaurar la figurar del 
metge de referència, «però mante-
nint la llibertat d’escollir», i poten-

ciar l’atenció primària –projectes 
ja presentats i engegats pel govern 
socialdemòcrata–, aconseguint així 
una «vigilància molt més directa de 
la despesa». 

Un altre element és l’historial clí-
nic compartit, al qual tots els met-
ges hi tinguin accés. D’aquesta ma-
nera s’evitarien duplicitats en pro-
ves i també s’aconseguiria una 
millor gestió. H

lista d’afers socials al Parlament de 
Catalunya, Eva Granados: «centrali-
tat de les polítiques que afavoreixin 
l’ocupació laboral i prioritat d’una 
política de redistribució de la rique-
sa mitjançant una fiscalitat justa 

que faci que paguem tots i els més 
afavorits per la fortuna no se n’es-
capin».

Bartumeu va aprofitar l’assistèn-
cia a les Trobades de Vilopriu per re-
unir-se amb membres destacats del 

Partit Socialista de Catalunya: es va 
entrevistar amb l’expresident de la 
Generalitat, José Montilla, i amb l’al-
tres responsables socialistes com Fè-
lix Larrosa, diputat al Congrés dels 
Diputats, entre d’altres. H

tornar la sostenibilitat al sistema tot 
mantenint les prestacions i garan-
tint els drets als usuari. Així, Naudi 
va apuntar possibles solucions més 
desitjables des del punt de vista soci-
aldemòcrata que no pas l’augment 
del percentatge a pagar per part de 
l’usuari. Una primera mesura ex-
posada per Naudi va ser la de millo-
rar la gestió i «evitar fraus i duplici-
tats». I per l’altra banda, més en el 

33 El president del Partit Socialde-
mòcrata va insistir en mantenir el 
marge de 150 dies de gràcia al Go-
vern, però alhora va voler enviar-
li un «toc d’atenció». Víctor Naudi 
va justificar amb l’argument de «la 
situació econòmica»  la necessi-
tat d’impulsar les mesures de re-
activació econòmica tot assenya-
lant «que no hi ha massa activitat» 
a l’edifici administratiu.

33 Així va instar a respondre les de-
mandes de l’Associació de Con-
tractistes d’Obra  (Acoda) i promo-
cionar el pla d’ajudes a la rehabili-
tació. Naudi va defensar que amb 
aquest pla hi surten guanyant les 
diferents parts. D’un cantó els pro-
pietaris es poden beneficiar dels 
preus ajustats que s’ofereixen en 
aquest moment, i alhora es reacti-
va un sector al qual ja s’han anun-
ciat noves reduccions de personal 
de cara la tardor. A més, el país tam-
bé es beneficia d’una «millor imat-
ge» en netejar i arreglar façanes i 
locals comercials. Una altra mesu-
ra urgent per Naudi és la revisió de 
les cotitzacions a la CASS dels au-
tònoms. El president dels socialde-
mòcrates va assenyalar que això 
ajudaria aquests petits empresa-
ris. D’altra banda també es va ins-
tar el Govern a incloure una partida 
d’inversió al pressupost per a l’any 
vinent. Naudi va justificar-ho asse-
gurant que l’economia del país «cal 
que rebi una injecció» i «cada milió 
en obra pública es tradueix en feina 
per a deu persones durant un any».

33 Però la «paciència» del PS té un 
límit, al què s’arribarà al setembre. 
Serà aleshores, si el Govern conti-
nua actiu, quan el grup parlamen-
tari prendrà la iniciativa i entrarà els 
textos de la llei de l’IVA, del comerç i 
de les cotitzacions dels autònoms, 
que ja tenen força avançats.

Naudi envia un 
«toc d’atenció» al 
Govern davant la 
seva «inactivitat»


